

А.Б. Магомедова. ЭВОЛЮЦИЯ ЗАКОНОДАТЕЛЬНОГО ОФОРМЛЕНИЯ ОГРАНИЧЕНИЯ ПРАВ ЕВРЕЕВ В РОССИЙСКОЙ ИМПЕРИИ В XVIII – НАЧАЛЕ XX ВВ. // Вестник Российского университета кооперации. 2022. № 1(47). С. 151-155.

Автор (ы) А.Б. Магомедова.

Author(s) A.B. Magomedova.

Индекс УДК 340.15

Название статьи: ЭВОЛЮЦИЯ ЗАКОНОДАТЕЛЬНОГО ОФОРМЛЕНИЯ ОГРАНИЧЕНИЯ ПРАВ ЕВРЕЕВ В РОССИЙСКОЙ ИМПЕРИИ В XVIII – НАЧАЛЕ XX ВВ.

Title of the article: EVOLUTION OF THE LEGISLATIVE FORMALIZATION OF RESTRICTIONS ON THE RIGHTS OF JEWS IN THE RUSSIAN EMPIRE IN THE XVIII – EARLY XX CENTURIES

Ключевые слова: дискриминация; Российская империя; евреи; именные указы; черта оседлости.

Keywords: discrimination; Russian Empire; Jews; nominal decrees; pale of settlement.

Аннотация: В статье рассматриваются особенности законодательного оформления ограничений прав (дискриминации) в Российской империи по отношению к еврейскому населению в XVIII – начале XX вв. Автором изучены законодательные акты, которые вводили различные ограничения в отношении евреев. На основе их изучения был сделан вывод, что в Российской империи присутствовала дискриминация по национальному признаку указанной группы населения. На протяжении XVIII – первой половины XIX вв. нормы относительно дискриминации еврейского населения принимались именованными указами монархов. Со второй половины XIX в. были созданы коллегиальные органы (комитеты), занимавшиеся разработкой предложений по совершенствованию законодательства относительно правового положения еврейского населения в Российской империи. Результаты их работы выразились в разработке нормативных актов (положений), которые затем утверждались монархами.

Annotation: The article examines the peculiarities of the legislative formalization of restrictions on rights (discrimination) in the Russian Empire in relation to the Jewish population in the XVIII – early XX centuries. The author has studied the legislative acts that imposed various restrictions on Jews. Based on their study, it was concluded that there was discrimination on the basis of nationality of the specified population group in the Russian Empire. During the XVIII – first half of the XIX centuries, norms regarding discrimination against the Jewish population were adopted by nominal decrees of monarchs. Since the second half of the XIX century collegial bodies (committees) were being created to develop proposals for improving legislation regarding the legal status of the Jewish population in the Russian Empire. The results of their work were expressed in the development of normative acts (regulations), which were then approved by the monarchs.

Контактные данные авторов: **МАГОМЕДОВА Алина Бутаевна** – аспирант. Чебоксарский кооперативный институт (филиал) Российского университета кооперации. Россия. Чебоксары. E-mail: alin.magomedowa2012@yandex.ru.

Contact details of the authors: **MAGOMEDOVA, Alina Butaevna** – Postgraduate Student. Cheboksary Cooperative Institute (branch) of the Russian University of Cooperation. Russia. Cheboksary. E-mail: alin.magomedowa2012@yandex.ru.

Страницы. 151-155.